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Fredagen den 16 oktober

Kammaren sammanträdde kl. 11.00.

Herr TALMANNEN yttrade:
Jag ber att få hälsa kammarens leda

möter välkomna efter sommarens ledig
het och valstridens mödor till första 
kammarens sista höstsession.

Jag förklarar härmed densamma öpp
nad.

Vidare anförde herr TALMANNEN:
Bland det myckna material, som de

lats ut på ledamöternas bänkar, finns 
en sammanträdesplan för höstsessionen 
med avslutning onsdagen den 16 decem
ber. Däremot har det icke varit möj
ligt för utskotten att uppgöra arbets
plan i sådan tid att en ärendeplan för 
höstsessionen kan framläggas i dag. För 
planeringen nödvändiga uppgifter om 
vilka propositioner som kommer att 
bordläggas under hösten har nämligen 
icke kunnat erhållas i tillräcklig tid i 
förväg, men redan nästa vecka kommer 
ärendeplanen att utdelas.

Av sammanträdesplanen framgår bl. a. 
att höstens remissdebatt hålles onsda
gen den 28 oktober med fortsättning, 
om så erfordras, på torsdagen. Freda
gen den 30 oktober avses kamrarna 
skola behandla bevillningsutskottets be
tänkande över propositionen om allmän 
arbetsgivaravgift m. m.

Jag vill gärna påpeka att i de utde
lade handlingarna finns uppgift om att 
Stockholms läns landsting kommer att 
disponera första kammarens plenisal 
vissa måndagar under höstsessionen. 
Det är lämpligt att handlingar icke 
kvarlämnas på bänkarna över dessa 
måndagar.

Ledighet från riksdagsgöromålen be
viljades herrar Dahlén och Hernelius 
för den tid, som åtginge för fullgöran
de av uppdrag såsom ombud vid För
enta Nationernas generalförsamling i 
New York.

Därefter beviljades herr Berglund 
ledighet från riksdagsgöromålen under 
tiden den 16—den 19 oktober på grund 
av tjänsteresa till Montreal för delta
gande i Internationella lokaltrafikför
eningens styrelsesammanträde.

Upplästes följande till kammaren in
komna läkarintyg:

Till riksdagens första kammare
Ang. 22 04 28 Nyquist, Sten Yngve, Hög
backen 6 C, Grangärde

På begäran intygas härmed att herr 
Nyquist den 14/10 1970 intagits på här
varande medicinska klinik.

Preliminärt beräknas en sjukskriv- 
ningstid på minst två veckor.

Ludvika den 14 oktober 1970

K. Linde Giörtz 
Överläkare

Kammaren beviljade herr Nyquist 
ledighet för den tid, varunder han på 
grund av sjukdom vore oförmögen att 
deltaga i riksdagsgöromålen.

Vidare upplästes följande till kam
maren inkomna ansökning:

Till riksdagens första kammare

Härmed hemställer jag om ledighet 
från rikdagens arbete under tiden den 
16—den 24 oktober för att såsom
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dataombudsman m. m. till skydd för enskilds integritet vid data-Interpellation om
behandling av personuppgifter 

Kungl. Maj:ts ombud deltaga i Unescos 
generalkonferens i Paris.

Gävle den 14 oktober 1970
Yngve Möller

Den begärda ledigheten beviljades.

Ytterligare upplästes en till kamma
ren inkommen ansökning, som jämte 
därvid fogat läkarintyg var så lydande:

Till riksdagens första kammare
Med hänvisning till bifogade läkar

intyg får undertecknad vördsamt an
hålla om ledighet från riksdagsarbetet 
under den tid som läkarintyget avser.

Åbyn, Burträsk, den 12/10 1970
Lage Svedberg

Efter undersökning av riksdagsman 
Öl 02 12-851 Lage Svedberg, Pl. 1150, 
930 20 Burträsk, på härvarande pro- 
vinsialläkarmottagning får jag härmed 
på begäran intyga, att han av hälso
skäl rekommenderats avstå från riks- 
dagsarbete under stundande höstses
sion. Detta gäller åtminstone för tiden 
den 15/10—den 30/11 och styrkes på 
begäran av utförligare intyg med me
dicinska diagnoser om så anses påkal
lat.

Burträsk den 30/9 1970

I tjänsten
Carl-Erik Håkansson 

provinsialläkare

På gjord proposition bifölls ansök
ningen för den tid, det i åberopade 
läkarintyget omförmälda hindret va
rade.
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Anmäldes och bordlädes följande till 
kammaren överlämnade kungl. propo
sitioner:

nr 136, med förslag till ackordslag 
m. m.;

nr 138, med förslag till förordning 
om ändring i förordningen (1922:260) 
om automobilskatt;

nr 139, med förslag till lag om änd
ring i lagen (1902:71 s. 1) innefattan
de vissa bestämmelser om elektriska 
anläggningar;

nr 140, med förslag till lag om änd
ring i lagen (1965: 94) om polisregis
ter m. m.;

nr 141, med förslag till lag om änd
ring i lagen (1955:183) om bankrö
relse;

nr 142, med förslag till förmånsrätts
lag, m. m.;

nr 143, angående reviderade tim- 
och kursplaner för de tvååriga ekono
miska, sociala och tekniska linjerna i 
gymnasieskolan;

nr 145, med förslag till lag om infö
rande av nya jordabalken, m. m.;

nr 146, med förslag till lag om änd
ring i lagen (1907:36 s. 1) om nytt
janderätt till fast egendom, m. m.;

nr 151, angående begränsad förtids
inlösen av vissa av svenska statens 
obligationslån; och

nr 156, med förslag till förordning 
om ändring i förordningen (1968:419) 
om allmän arbetsgivaravgift, m. m.

Anmäldes och bordlädes skrivelse 
från styrelsen för riksdagens förvalt
ningskontor angående anslag på till- 
läggsstat till riksstaten för budgetåret 
1970/71 till Den inre riksdagsförvalt
ningen: Kostnader för provisoriska lo
kaler.

Interpellation om dataombudsman m. m. 
till skydd för enskilds integritet vid 

databehandling av personuppgifter

Herr HELÉN (fp) erhöll på begäran 
ordet och yttrade:

Herr talman! Inom såväl offentlig 
som privat verksamhet har den ökande 
användningen av datorer varit ett led i 
effektivisering och rationalisering av 
tidigare mycket arbetskrävande admi
nistrativa rutiner. Datatekniken har 
också visat sig vara ett mycket vär-
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Interpellation om dataombudsman m. m. till

defullt hjälpmedel för vetenskap och 
forskning. Tidsödande informationsbe
arbetning kan nu på kort tid framställas 
med hjälp av datamaskiner. Det mo
derna samhället behöver datatekniken 
för olika ändamål, därom råder stor 
enighet. Men just av den anledningen är 
det ur samhällets synpunkt väsentligt 
att förtroendet för bl. a. statistiska un
dersökningar inte undergrävs. Vill man 
få medborgarna att svara fullständigt 
och uppriktigt på alla de frågor sam
hället och/eller forskarna vill ha svar 
på, gäller det att bibehålla detta för
troende.

För att stärka förtroendet för den 
moderna databehandlingstekniken mås
te därför verkliga sekretessgarantier 
kunna ges. Användarna måste kunna ge 
fullständig och begriplig upplysning om 
vad uppgifterna skall användas till och 
vilka syften och ändamål man avser att 
nå med olika undersökningar och fak
tainsamlingar.

Eftersom datatekniken är ett viktigt 
hjälpmedel för samhällets planerings- 
funktioner har framför allt den offent
liga sektorn särskilt behov av att stärka 
förtroendet för databehandlingstekni
ken. Därför torde man kunna ifrågasät
ta om förtroendet för t. ex. statistiska 
centralbyrån verkligen gagnas av att 
man där bedriver kommersiell verk
samhet genom försäljning av statistiska 
uppgifter hämtade ur dataregister och 
bearbetade adressregister.

Förtroendet för datatekniken måste 
också stärkas genom en lagstiftning som 
skyddar den enskilde mot missbruk. En 
sak som är illa reglerad i lag är i vilken 
grad och under vilka garantier forskare 
av olika slag får tillgång till hemligt 
material om enskilda eller grupper.

Information betyder makt. Alldeles 
särskilt gäller ju detta information om 
människor. Denna makt måste kontrol
leras minst lika noggrant som all makt.
För närvarande är glappet mellan den 
tekniska utvecklingen på detta område 
och den nödvändiga lagstiftningen allt-

skydd för enskilds integritet vid data
behandling av personuppgifter 

för stort. Sekretess och skydd för den 
enskilde måste för att bli effektivt tyd
ligen mer eller mindre byggas in i 
själva den tekniska apparaturen. Därför 
behöver en vägledande och dirigerande 
lagstiftning ligga långt framme så att 
datatekniker och systemkonstruktörer 
har de nödvändiga incitamenten för att 
konstruera olika former av sekretess och 
säkerhetsskydd.

Särskilda problem synes uppstå ge
nom den ökade användningen av de 
enskilda medborgarnas personnummer. 
Allt fler databanker och dataregister 
byggs upp med personnumret som 
främsta sökbegrepp och därmed ökar 
möjligheterna att samköra och integrera 
olika register med varandra. På det 
sättet kan man bygga upp ännu större 
samlade informationsmängder kring de 
enskilda individerna. Personnumret är 
nyckeln in till många dataregister, och 
därför så måste det konstrueras särskil
da lås för obehörigt utnyttjande. Av den 
anledningen finns det behov av sär
skild lagstiftning som är inriktad på 
att skydda personnumret mot missbruk.

Det sker alltså redan nu en omfat
tande registrering av enskilda personer 
såväl i enskilda som offentliga data
banker. Det är i detta sammanhang som 
man skall se uttryck för farhågor som 
uppstått för individernas personliga in
tegritet.

I Sverige arbetar redan två utredning
ar med hithörande problem, nämligen 
den s. k. offentlighetsutredningen och 
kreditupplvsningsutredningen. Båda 
dessa utredningar tillsattes dock rela
tivt sent eller under 1969. Den här ovan 
skisserade utvecklingen har nu särskilt 
kommit i blickpunkten genom den om
fattande uppgiftsinsamling som statis
tiska centralbyrån gör i samband med 
folk- och bostadsräkningen 1970. Många 
har uttryckt oro för den personliga in
tegriteten.

I vårt land har vi ju sedan en tid 
tillbaka en väl utvecklad offentlighets
princip, vars främsta syfte är att skyd
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Interpellation ang. förutsättningarna för en inhemsk skoindustri, m. m.
da den enskilde mot de makthavandes 
möjligheter till övergrepp och god
tycke. Det är viktigt att icke denna 
offentlighetsprincip missbrukas så att 
uppgifter om den enskilde nu alltför lätt 
kan sammanställas och begagnas på 
oriktigt sätt. Här uppstår alltså med den 
nya teknikens medverkan en konflikt 
mellan behovet av personlig integritet, 
myndigheters och enskildas informa
tionsbehov för bl. a. planeringsåtgärder 
och offentlighetsprincipen.

Vi har i vårt land inte haft någon 
större debatt kring dessa problem. De 
diskussioner, som förts, har främst rört 
sig kring tekniska problem och varit 
begränsade till ett fåtal specialister. 
Enligt mångas mening har också den 
statliga utredningsverksamheten kom
mit i gång väl sent, och avsaknaden av 
klara uttryck för mål, medel, metoder 
och regler har hittills saknats. Det är 
därför givetvis viktigt, att den nu på
gående utredningsverksamheten ges så
dana resurser och arbetsmöjligheter att 
utredningsmaterial snarast möjligt kan 
föreläggas för offentlig debatt.

Den nyss avslutade folk- och bostads
räkningen har ju för många uppenba
rat bristen på klara bestämmelser när 
det gäller den enskildes rättigheter och 
skyldigheter i dessa sammanhang. 
Många har frågat sig oroligt, vilka upp
gifter myndigheter och enskilda före
tag redan har, vilka uppgifter man är 
skyldig att lämna, vilka som får ta del 
av all information som finns, hur man 
kan få felaktig information rättad? I 
vilket sammanhang förekommer det att 
man sammanför olika register om den 
enskilde, var kan man klaga om man 
anser sig felaktigt behandlad och hur 
får man sin sak rättsligt prövad?

Ovanstående frågor är snarare en
dast några exempel på oklarheter i de 
nuvarande bestämmelserna. Med stöd av 
vad jag anfört anhåller jag om kam
marens tillstånd att till statsrådet och 
chefen för justitiedepartementet få rik
ta följande frågor:

1. Avser statsrådet på lämpligt sätt

medverka till att pågående utredningar 
ges sådana nya direktiv och resurser 
att lämpliga regler, lagar och förord
ningar snabbt kan utarbetas till skydd 
för den enskildes integritet i synnerhet 
vad gäller insamling, bearbetning och 
lagring av personliga uppgifter för da
tabehandling?

2. Är statsrådet beredd tillsätta en 
särskild dataombudsman (DO) — even
tuellt inom JO-ämbetet — för bevak
ning av den enskildes rätt och integri
tet?

På gjord proposition medgav kam
maren, att ifrågavarande spörsmål 
finge framställas.

Interpellation ang. förutsättningarna
för en inhemsk skoindustri, m. m.

Ordet lämnades härefter till herr 
WERNER (vpk), som anförde:

Herr talman! Meddelandet om sko
fabriken Oscarias nedläggning i bör
jan av februari 1971 berör i första hand 
de 302 anställda vid företaget. Det aktua
liserar också ånyo hela problemet om 
skoindustrins framtid i Sverige. Emel
lertid är omständigheterna kring Bata- 
koncernens förvärv av Oscariafabriken 
i april 1968 och den i sammanhanget 
lämnade statliga garantin på ett lån på 
tre miljoner kronor och villkoren här
för av ett sådant intresse att ett klar
läggande bör lämnas.

I en kommunistisk interpellation den 
9 maj 1968 kommenterades transaktio
nen med bl. a. hänvisning till pressupp
gifter om att koncernen närmast var 
intresserad av Oscarias detaljhandels
kedja. I interpellationen ställdes frågor 
om den svenska skoindustrins framtids
utsikter samt om några statliga åtgär
der kunde tänkas förebygga förutskic
kad arbetslöshet bland skoarbetarna. 
Frågorna blev inte — genom interpel- 
lantens frånfälle — besvarade. Ej heller 
vid höstriksdagen samma år då proble
met ånyo togs upp i en enkel fråga.



Fredagen den 16 oktober 1970 Nr 32 7

Interpellation ang. förutsättningarna för en inhemsk skoindustri, m. m.
Statsrådet begränsade sig till att i sak

frågan anföra: ”Regeringen har för av
sikt att snarast verkställa en snabböver
syn av problemen inom skoindustrin.”

Veterligen har någon sådan översyn 
ännu inte kommit till stånd. Av intresse 
är emellertid ett klarläggande om äga
ren av Oscariaföretaget, Batakoncernen, 
uppfyllt sina förpliktelser för erhållan
det av garantin för tremiljonerkronors- 
lånet. Tidningen Örebro-Kuriren upp
ger i artikel den 10 okober 1970 efter 
att ha kontaktat inrikesdepartementet, 
att ”klart är dock att man från depar
tementets sida inte väntat en nedlägg
ning av driften. Efter de försäkringar 
man tidigare fått av Bataledningen kom 
därför nedläggningen som en stor över
raskning.” I tidningen Nerikes Allehan
da (12 oktober 1970) uttalade inrikes
minister Eric Holmqvist: ”Det var inte 
förutsatt att Batakoncernen skulle läg
ga ned Oscaria sedan avtalet löpt ut. Vi 
hade hoppats att lånet skulle skapa för
utsättningar för en fortsatt tillverkning 
i Örebro. Anledningen till att vi gav lå
net mot garantier var att vi ville säkra 
tillverkningen för företaget.”

Den fråga som är av intresse är såle
des huruvida regeringens ”förhopp
ningar” grundade sig på givna utfäs
telser från koncernens sida och hu
ruvida regeringen gjort försök att upp
nå någon sådan överenskommelse.

I sammanhanget kommer återigen 
den evigt gamla frågan om den bristfäl
liga och senfärdiga informationen till 
de anställda såväl som i detta fall frå
gan om insyn från statens sida. Heller 
inte i detta avseende synes givna utfäs
telser ha blivit infriade.

Uppgifterna från koncernens sida 
om de förödande verkningarna av im
porten från utlandet — som till icke 
ringa del faller på koncernen själv! — 
förefaller icke kunna tas helt ad notam. 
Förutsägelserna att koncernintresset 
vid köpet av Oscaria koncentrerades på 
dess 200 butiker landet runt synes ha 
blivit bekräftade. Detta är mycket vä
sentligt att ta med i bilden vid en be

dömning av sakliiget. Det inträffade ger 
också en god belysning av vilket age
rande som kan väntas från mäktiga in
ternationella trusters och koncerners 
sida efter en eventuell svensk anslut
ning till EEC till följd av dess bestäm
melser om fria kapitalrörelser mellan 
medlemsländerna m. m.

Den avgörande frågan är emellertid 
huruvida skoindustrin i detta land helt 
skall försvinna, om detta kan anses va
ra acceptabelt eller rent av önskvärt. 
För min del måste dessa senare frågor 
besvaras nekande. En monopolställning 
på den svenska marknaden för en ut
ländsk storkoncern inom branschen 
kan icke överensstämma med konsu
mentintresset i detta land. Sverige för
fogar över en högt kvalificerad arbets
kraft inom skoindustrin. Behovet av en 
svensk kvalitetsproduktion på detta om
råde har i flera sammanhang under
strukits.

Besvaras sålunda frågan om behovet 
av en skoindustri i Sverige jakande 
borde slutsatsen vara att sådan pro
duktion bör vidmakthållas i första hand 
vid företag med de största förutsätt
ningarna för en rationell drift. En ned
skrotning av Oscariaföretagets anlägg
ning är ur denna synpunkt knappast 
ändamålsenlig. Under alla förhållanden 
måste klarläggas vilka statliga insatser 
som erfordras för att säkerställa en in
hemsk skoproduktion inom en som rea
listisk bedömd ram. Den utlovade 
snabböversynen hösten 1968 av sko
industrins problem är därför i hög grad 
angelägen. Om nedläggningen likväl blir 
ett faktum förutsättes att alla åtgärder 
sätts in för att trygga arbete och ut
komst för de berörda anställda.

Med hänvisning till de anförda syn
punkterna hemställer jag om kamma
rens tillstånd att till statsrådet och 
chefen för industridepartementet få rik
ta följande frågor:

1. Kan statsrådet upplysa huruvida 
ägarna av Oscariaföretaget givit några 
utfästelser om att fortsätta driften vid 
företaget någon längre tid utöver de av-
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talade två åren och tiden fram till och 
med februari 1971? Har från regering
ens sida några försök gjorts att uppnå 
sådan överenskommelse?

2. Anser statsrådet att utfästelserna 
om full insyn i företaget från statens 
sida blivit infriade, och om så inte är 
fallet vidtogs några åtgärder för att er
hålla sådan insyn?

3. Kan statsrådet uttala sig om utsik
terna och förutsättningarna för en in
hemsk skoindustri, och vilka insatser 
överväger regeringen för att säkerstäl
la en sådan?

Även denna hemställan bifölls.

Interpellation om upphävande av mo
nopolet för AB Allmänna förlaget och 
Utbildningsförlaget Liber AB vid fram

ställning av statligt tryck

Herr WIKSTRÖM (fp) erhöll nu or
det och yttrade:

Herr talman! För framställning och 
utgivning av trycksak som beräknas kos
ta mer än 1 000 kronor skall statlig 
myndighet eller annat statligt organ — 
statsdepartement och affärsdrivande 
verk undantagna — anlita AB Allmän
na förlaget. Befriade från denna skyl
dighet är vissa statliga myndigheter på 
utbildningens område, som i stället skall 
anlita Svenska utbildningsförlaget Li
ber AB.

För många statliga myndigheter har 
denna skyldighet lett till en ökning av 
tryckkostnader med 15—20 procent. 
Försvarets materielverk konstaterade 
t. ex. nyligen i en skrivelse till överbe
fälhavaren, att skyldigheten att anlita 
Allmänna förlaget medfört en merkost
nad för verket på 600 000 kronor. Ver
ket hade nämligen funnit att det kunde 
få fram sina tryckalster mycket billi
gare om det, som tidigare varit bruk

ligt, fick rätt att direkt hos tryckerier
na ordna med sina beställningar.

Vid upphandling på andra områden 
gäller 1952 års upphandlingskungörelse 
(ändrad senast 1968). Enligt denna 
skall upphandlingen ske på det för sta
ten förmånligaste sättet. Den ordning 
som för närvarande gäller för trycksa
ker står alltså i strid med de principer, 
som tillämpas vid upphandling på and
ra områden, och innebär i stället att 
Allmänna förlagets och Utbildnings
förlagets verksamhet subventioneras. 
Gällande ordning innebär också en all
varlig begränsning vad gäller fram
ställningen av trycksaker. Icke-statliga 
företag ges ingen möjlighet att på lika 
villkor konkurrera med det statliga 
förlaget. Det orimliga i denna ordning 
har uppmärksammats av industrimi
nistern som vid en debatt i Sundsvall 
den 16 september lovade att upphäva 
Allmänna förlagets monopolställning.

Med hänvisning till vad som anförts 
får jag hemställa om kammarens till
stånd att till statsrådet och chefen för 
industridepartementet ställa följande 
fråga:

Vilka åtgärder avser statsrådet vid
taga för att upphäva AB Allmänna för
lagets och Utbildningsförlaget Liber 
AB:s monopolställning vad avser fram
ställning av statligt tryck?

Det sålunda begärda tillståndet läm
nades av kammaren.

Interpellation ang. behandlingen av an
sökningar om vapenfri värnplikt

Herr WIKSTRÖM (fp) fick ånyo or
det och anförde:

Herr talman! Behandlingen av ansök
ningar om vapenfri värnplikt framgår 
av följande statistiska uppgifter:
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Interpellation ang. ersättning vid nedläggning av flottled

1.1—30.6
År 1967 1968 1969 1970

Ansökningar balanserade
från föregående år.............. 717 619 1 530 2 241
Under året inkomna..........  1 112 2 033 2 077 1 150 ca
Under året slutligt avgjorda 1 210 1 122 1366 774

varav bifall...................... 1 081 (89,3 %) 791 (70,5 %) 715(52,3%) 180 (23,2 %)
avslag.............................. 100 ( 8,3 %) 245 (21,9 %) 541 (39,6 %) 512 (66,2 %)
avskrivna ...................... 29(2,4%) 86(7,6%) 110(8,1%) 82(10,6%)

Den 1. 7.1970 är balansen, d. v. s. antalet obehandlade ansökningar, hos vapenfrinämnden ca 
2 600.

Det synes angeläget att närmare få 
belyst dels frågan om orsakerna till att 
antalet obehandlade ansökningar är så 
högt, dels frågan om skälen till den 
växande disproportionen mellan anta
let ansökningar som inlämnas och det 
antal som bifalles.

Med hänvisning till detta hemställer 
jag om kammarens tillstånd att till che
fen för försvarsdepartementet få ställa 
följande frågor:

Vilka är skälen till att antalet obe
handlade ansökningar ökat så markant 
under de senaste åren?

Vilken är bakgrunden till den växan
de disproportionen mellan det antal an
sökningar som göres om vapenfri värn
plikt och det antal som bifalles?

Kammaren medgav, att ifrågavaran
de spörsmål finge framställas.

Interpellation ang. ersättning vid ned
läggning av flottled

Ordet lämnades på begäran till herr 
NILSSON, NILS, (ep), som yttrade:

Herr talman! När flottningen upphör 
i en flottled uppstår betydande föränd
ringar i drivningsförhållandena för 
stora delar av de skogsområden vari
från virke genom flottning transporte
rats vidare till industri.

I första hand uppstår behovet av nya 
vägar till landsväg eller järnväg i och 
med övergången från vattenvägtrans
port till landtransport.

I älvar med befintliga kraftverk inne
bär upphörande av flottningen och ned
läggande av flottleder, att den energi
källa som det rinnande vattnet utgör 
kan disponeras på ett annat sätt än ti
digare.

Då regleringsbestämmelserna i all
mänhet enbart innehåller föreskrift att 
de flottande skall erhålla för flottning
en erforderligt vatten torde bestäm
melserna inte utgöra något formellt hin
der för regleringsrättsinnehavaren att 
kvarhålla och senare använda flott- 
ningsvattnet och därmed avsevärt änd
ra vattenförhållandena under den tid 
flottningen pågått. Energikällan kan 
härigenom användas på ett sätt som 
inte var känt vid den tidpunkt när vat
tendomstolen dömde i målet.

I vissa fall har, innan flottningen 
upphört, frivilliga överenskommelser 
träffats mellan kraftverksintressenter 
och företrädare för de grupper av 
skogsägare som berörts av flottningens 
upphörande. Båda parterna har tillsam
mans räknat fram nyttan för kraftverks- 
intressenterna av att flottningen er
sätts med andra transportsätt, varefter 
denna vinst fördelats mellan parterna. 
Ersättningarna till skogsbruket har då i 
första hand gått till kapitalinvestering
ar i vägar. Sådana överenskommelser 
synes dock med nuvarande lagstiftning 
förutsätta att uppgörelse kan träffas på 
frivillig grund.

Ett kvarhållande av vattnet för att 
erhålla en mera koncentrerad tappning 
under de mest belastade vintermåna-
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Interpellation ang. den nya studieordningen vid universiteten — Interpellation 
om sekretess vid folk- och bostadsräkningen, m. m

derna medför även en förhöjd vatten
temperatur på det under högvintern 
framrinnande vattnet, vilket i sin tur 
medför försämrade isar och även lo
kala olägenheter i form av dimma. Det 
kan även oförmånligt påverka fisket.

Vattenlagen är föremål för översyn.
Med hänvisning till det anförda hem

ställer jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för justitiede
partementet få ställa följande fråga:

Kan frågan om rätt för skogsbruket 
och andra intressen att väcka ersätt
ningsanspråk gentemot kraftverksin- 
tressenter vid sådana ändrade förhål
landen, som flottledsnedläggelser och 
därmed förändrad tappning innebär, be
räknas ingå i den översyn av vattenla
gen som pågår?

På gjord proposition bifölls herr 
Nils Nilssons berörda hemställan.

Interpellation ang. den nya studieord
ningen vid universiteten

Herr KAIJSER (m) fick därpå ordet 
och anförde:

Herr talman! Den nya studieordning
en vid universiteten har nu varit i funk
tion något mer än ett år. Det är en allt
för kort tid för att nu kunna göra annat 
än en preliminär bedömning av den 
nya ordningens värde. Det har ändå 
framkommit så pass många uppgifter 
om svårigheter att fullfölja de uppgjor
da studieplanerna att det är önskvärt 
att redan nu få en redogörelse för de 
erfarenheter som hittills samlats och 
uppgift om i vad mån de önskemål be
träffande studieresultat etc. som upp
ställdes vid reformens genomförande 
kunnat infrias.

Med anledning av det anförda hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för utbild
ningsdepartementet framställa följande 
frågor:

Vill statsrådet lämna en redogörelse

för erfarenheterna av den nya studie
ordningen vid universiteten, framför 
allt i vad mån det gäller de uppnådda 
studieresultaten och möjligheterna att 
följa den uppgjorda studieplanen?

Har statsrådet observerat de svårig
heter att fullfölja studieplanerna som 
framkommit framför allt inom språk
studierna men även inom andra äm
nen? Kan statsrådet ge någon förkla
ring till att dessa svårigheter uppträtt, 
och ämnar statsrådet vidtaga några åt
gärder med anledning av dem?

Jämväl denna hemställan bifölls.

Interpellation om sekretess vid folk- 
och bostadsräkningen, m. m.

Ordet gavs nu till herr BRUNDIN 
(m), som yttrade:

Herr talman! Den kraftiga opinions- 
storm som folk- och bostadsräkningen 
medfört har fäst uppmärksamheten på 
ett lika allvarligt som överhängande 
problem, nämligen frågan om skyddet 
för den personliga integriteten i vårt 
samhälle. Den påtagligt starka reaktio
nen ifrån allmänheten vittnar om den 
oro som folk känner inför ett omfat
tande — och ofta ganska närgånget — 
faktainsamlande. Man kan verkligen 
säga att kritiken och protesterna tytt 
på osäkerhet och villrådighet men ock
så på ängslan. Vad skall myndigheter
na använda uppgifterna till? Vilka ga
rantier finns det för att insamlat fakta
material inte kommer i orätta händer? 
Vilken rätt till anonymitet skall med
borgarna ha?

Frågorna har varit många. De har 
klart visat att utvecklingen på detta 
område av många upplevs som ett all
varligt hot mot privatlivet.

Det är därför också nödvändigt att 
regeringen i första hand skyndsamt tar 
upp de problem som mera konkret sam
manhänger med den pågående folk- och 
bostadsräkningen. Men det är också en-
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Interpellation om sekretess vid folk- och bostadsräkningen, m. m.
ligt min mening nödvändigt att se des
sa frågor i ett vidare perspektiv.

Det har förvånat att regeringen över
låtit frågorna och svaren på det här 
området åt ett enskilt ämbetsverk och 
enskilda befattningshavare inom detta. 
Enligt min mening måste de ansvariga 
politikerna ta upp dessa frågor och 
kunna ge allmänheten de svar och ga
rantier som den har rätt att kräva. 
Det är nödvändigt att regeringen kan ge 
bestämda utfästelser om en absolut be
varad sekretess av det insamlade ma
terialet. Därvidlag bör regeringen över
väga möjligheten att låta utesluta per
sonnumret på magnetbandet.

Men det räcker inte med detta. Vi 
måste enligt min mening nu ta upp en 
genomgripande diskussion om hela pro
blemkomplexet hur den enskilda män
niskan skall kunna ges garantier för en 
bevarad personlig integritet i dataål
dern. Den moderna datatekniken och 
de möjligheter den erbjuder att bygga 
upp omfattande informationssystem in
nebär mycket stora problem för fram
tiden.

Det har i debatten kring dessa frå
gor —■ inte minst från regeringens sida 
— hänvisats till den sittande offentlig
hets- och sekretesslagstiftningskommit- 
tén. Dess uppgift är ju att utreda vilka 
speciella behov av sekretesskydd som 
ADB-tekniken för med sig. Det är syn
nerligen angeläget att så sker. Men är 
detta tillräckligt? Utredningens uppgift 
är alltså att bedöma offentligheten och 
sekretessen av redan insamlat material. 
Bör vi inte också ta upp den grund
läggande principiella frågan om hur 
pass långtgående registrering av med
borgarna vi skall ha? Hur mycket skall 
myndigheterna ha rätt att veta om oss?

Den tekniska utvecklingen på det här 
området och uppbyggandet av olika 
centrala dataregister går så oerhört 
snabbt att politikerna inte hinner att 
överblicka konsekvenserna. Vi är i dag 
i full färd med att bygga upp ett stort 
antal personregister. Ett centralt per
sonregister som administreras av riks

skatteverket kommer att inrättas 
fr. o. m. början av år 1972. Rättsväsen
det skall få ett gemensamt informa
tionssystem som bygger på registrering 
av personuppgifter, brott in. in. Inom 
statsförvaltningen håller man på att 
bygga upp ett omfattande personalad- 
ministrativt informationssystem o. s. v. 
Vi vet också att den nya datatekniken 
ger stora möjligheter till integrering av 
de olika registren. Genom personnum
mer eller andra integrationsnycklar kan 
man länka samman de olika registren 
och få omfattande informationssystem.

Bör vi inte innan vi går vidare över
blicka och diskutera konsekvenserna 
av dessa informationssystem ur den en
skilde individens synpunkt? Låt mig ta 
ett konkret exempel. Det personaladmi
nistrativa informationssystemet (PAI) 
skall innehålla fakta om alla statsan
ställda. För varje individ samlas en 
mängd uppgifter, såsom utbildning, lö
negrad, befattning, orsak till frånvaro 
eller avgång etc. Dessutom kan ingå så
dana uppgifter som läkarintyg, resul
tat av psykologiska test och anlags- 
prov, interna personbedömningar och 
betyg. Registren skall utformas så att 
man snabbt —- på några sekunder — 
kan få fram en totalbild av varje stats
anställd person på en TV-skärm.

Det är enligt min mening nödvändigt 
med allvarliga principiella övervägan
den om det rimliga i en sådan ingående 
registrering av enskilda medborgare. 
Därför bör också frågan tas upp i hela 
dess vidd — antingen i en särskild ut
redning eller genom att offentlighets- 
och sekretesslagstiftningskommittén er
håller sådana tilläggsdirektiv att de 
nämnda principiella frågorna fattas in
om dess kompetensområde.

Åberopande det anförda anhåller jag 
om kammarens tillstånd att till statsrå
det och chefen för justitiedepartemen
tet få ställa följande frågor:

1. År herr statsrådet beredd att ge 
allmänheten bestämda garantier för att 
sekretessen i de lämnade uppgifterna i 
samband med folk- och bostadsräkning-
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Meddelande ang. enkla frågor
en bevaras, exempelvis genom att per
sonnumret avlägsnas från magnetban
det?

2. Är herr statsrådet beredd tillsätta 
en särskild utredning eller meddela of
fentlighets- och sekretesslagstiftnings- 
kommittén sådana tilläggsdirektiv att 
frågan om den personliga integriteten 
och dataregistren tas upp till en allsi
dig prövning?

På gjord proposition medgav kam
maren, att ifrågavarande spörsmål 
finge framställas.

Anmäldes och bordlädes följande 
motioner:

nr 1250, av herr Nilsson, Ferdinand, 
m. fl., i anledning av det allmänna 
prisstoppet;

nr 1251, av herr Eskilsson och herr 
Andersson, Ingvar, i anledning av 
Kungl. Maj.ds proposition nr 20, med 
förslag till jordabalk;

nr 1252, av herr Eskilsson och herr 
Andersson, Ingvar, i anledning av 
Kungl. Maj ds proposition nr 20, med 
förslag till jordabalk;

nr 1253, av herr Hjorth, i anledning 
av Kungl. Maj ds proposition nr 20, 
med förslag till jordabalk; samt

nr 1254, av herr Jacobsson, Gösta, 
i anledning av Kungl. Maj ds proposi
tion nr 119, angående riktlinjer för 
lots- och fyrväsendets organisation och 
för statliga sjöfartsavgifter.

Meddelande ang. enkla frågor

Meddelades, att jämlikt § 20 i kam
marens ordningsstadga följande enkla 
frågor framställts, nämligen

den 15 oktober
av herr Nilsson, Nils, (ep) till herr 

statsrådet och chefen för jordbruksde
partementet: ”Är användandet av växt- 
gifter för besprutning utefter vägarna 
och i skogsmarkerna, i den omfattning 
som nu förekommer, en sådan nödvän

dighet att vi kan ta risken av att all
varliga skador på människor och djur
liv kan uppkomma?”; ävensom

den 16 oktober
av herr Helén (fp) till herr statsrå

det och chefen för finansdepartemen
tet: ”Har Statsrådet för avsikt att på 
något sätt stimulera till ökat privat 
sparande i samband med utbetalning
en av årets skatteåterbäring?”;

av herr Tistad (fp) till herr stats
rådet och chefen för finansdeparte
mentet: ”När ämnar Statsrådet låta ut
föra den utredning angående hund
skatten, som riksdagen begärde förra 
hösten?”;

av herr Tistad (fp) till herr stats
rådet och chefen för socialdeparte
mentet: ”Vilka åtgärder ämnar Stats
rådet vidtaga för att skapa ett effekti
vare skydd mot förgiftningsrisker på
grund av hög blyhalt i keramikgla
syr?”;

av herr Werner (vpk) till herr stats
rådet och chefen för socialdeparte
mentet: ”Hur bedömer Statsrådet kon
sekvenserna av en försenad utbildning 
av läkare och vårdpersonal, som kan 
väntas bli följden av rubbade tidspla
ner för byggande av undervisnings- 
sjukhus och institutioner, såsom exem
pelvis Huddinge sjukhus, och ger detta 
anledning till något initiativ från Stats
rådets sida?”; samt

av herr Nyman (fp) till herr stats
rådet och chefen för kommunikations
departementet: ”Vilka åtgärder avser 
Herr Statsrådet vidtaga för ökad an
vändning av säkerhetsbälten vid bil
färd? När kan dessa åtgärder i så fall 
väntas?”

Kammarens sammanträde avslutades 
kl. 11.14.

In fidem 

K.-G. Lindelöw
/Solveig Gemert
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Lördagen den 17 oktober

Kammaren sammanträdde kl. 14.00; 
och dess förhandlingar leddes av herr 
andre vice talmannen.

Föredrogs och hänvisades till lagut
skott Kungl. Maj:ts proposition nr 136, 
med förslag till ackordslag m. m.

Föredrogs och hänvisades till bevill
ningsutskottet Kungl. Maj:ts proposi
tion nr 138, med förslag till förordning 
om ändring i förordningen (1922:260) 
om automobilskatt.

Föredrogos och hänvisades till lag
utskott Kungl. Maj:ts propositioner:

nr 139, med förslag till lag om änd
ring i lagen (1902:71 s. 1) innefattan
de vissa bestämmelser om elektriska 
anläggningar; och

nr 140, med förslag till lag om änd
ring i lagen (1965: 94) om polisregis
ter m. m.

Föredrogs och hänvisades till banko
utskottet Kungl. Maj:ts proposition nr 
141, med förslag till lag om ändring i 
lagen (1955:183) om bankrörelse.

Föredrogs och hänvisades till lagut
skott Kungl. Maj :ts proposition nr 142, 
med förslag till förmånsrättslag, m. m.

Föredrogs och hänvisades till stats
utskottet Kungl. Maj:ts proposition nr 
143, angående reviderade tim- och 
kursplaner för de tvååriga ekonomis
ka, sociala och tekniska linjerna i gym
nasieskolan.

Föredrogos och hänvisades till lag
utskott Kungl. Maj:ts propositioner:

nr 145, med förslag till lag om infö
rande av nya jordabalken, m. in.; och 

nr 146, med förslag till lag om änd
ring i lagen (1907:36 s. 1) om nytt
janderätt till fast egendom, m. m.

Föredrogs och hänvisades till banko
utskottet Kungl. Maj :ts proposition nr 
151, angående begränsad förtidsinlö
sen av vissa av svenska statens obliga
tionslån.

Vid föredragning av Kungl. Maj:ts 
proposition nr 156, med förslag till för
ordning om ändring i förordningen 
(1968:419) om allmän arbetsgivarav
gift, m. m., hänvisades propositionen, 
såvitt den gällde förslagen till lag om 
ändring i lagen (1962:381) om allmän 
försäkring, lag om ändring i förord
ningen (1959:555) angående redares 
avgifter i vissa fall enligt lagen om all
män försäkring och lag om ändring i 
lagen (1970:165) om ändring i lagen 
(1962:398) om finansiering av folk
pensioneringen, till lagutskott samt i 
övrigt till bevillningsutskottet.

Föredrogs och hänvisades till banko
utskottet skrivelse från styrelsen för 
riksdagens förvaltningskontor angåen
de anslag på tilläggsstat till riksstaten 
för budgetåret 1970/71 till Den inre 
riksdagsförvaltningen: Kostnader för
provisoriska lokaler.

Föredrogos och hänvisades 
motionen nr 1250 till bevillningsut

skottet,
motionerna nr 1251—1253 till lagut

skott och
motionen nr 1254 till statsutskottet.
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Upplästes och lades till handlingar
na följande till kammaren inkomna

Protokoll, hållet vid samman
träde med herr talmannen och 
herrar vice talmän i riksdagens 
första kammare samt de leda
möter, som blivit utsedda att 
jämte dem tillsätta tjänstemän 
hos kammaren, samt kammarens 
sekreterare, den 16 oktober 1970.

§ 1
Förordnades stenograferna fru Eva 

Klang och fru Mary Malm att fr. o. m. 
den 16 oktober tills vidare under år 
1970 uppehålla var sin hälft av en va
kant arvodestjänst som stenograf i 
A 21 mot arvode om 1 565 kronor per 
månad.

§ 2
Beviljades heltidsanställda stenogra

fen fröken Vera Jansson fortsatt ledig
het för sjukdom under tiden 16 okto
ber—31 december 1970. Ledigheten 
skulle omfatta 1/4 av tjänstgöringsti
den och även avse viss begränsning av 
stenograf eringstjänstgöringen. Ersätta
re skulle vid behov anställas mot tim
arvode.

§ 3
Beviljades heltidsanställde stenogra

fen Bertil Svahnström på egen begäran 
partiell tjänstledighet för enskilda an
gelägenheter under tiden 16 oktober— 
30 november 1970, med avdrag mot
svarande 22,5 procent av lönen.

§ 4
Beviljades maskinskrivaren vid 

snabbprotokollet fru Dagmar Öhlund 
ledighet för sjukdom under tiden 16 
oktober t. o. m. höstsessionens slut 1970 
och anställdes som ersättare fru Mar
gareta Berglund-Bossner med arvode 
enligt avtal.

År och dag som ovan 

K.-G. Lindelöw

Anmäldes och bordlädes följande 
motioner:

nr 1255, av herr Alexanderson m.fl., 
nr 1256, av herr Larsson, T hor sten, 

och herr Eriksson, Olle,
nr 1257, av herr Larsson, Thorsten, 

och herr Eriksson, Olle,
nr 1258, av herr Skärman, samt 
nr 1259, av herr Svenungsson, 
i anledning av Kungl. Maj:ts propo

sition nr 20, med förslag till jordabalk; 
ävensom

nr 1260, av herr Lindblad, i anled
ning av Kungl. Maj :ts proposition nr
96, angående vissa organisationsfrågor 
rörande försvaret;

nr 1261, av herr Lindblad, i anled
ning av Kungl. Maj :ts proposition nr
97, angående nytt planerings- och bud
geteringssystem för försvaret;

nr 1262, av herr Hansson, i anled
ning av Kungl. Maj:ts proposition nr 
99, med förslag till lag om förenklad 
aktiehantering, m.m.;

nr 1263, av fröken Ranmark m.fl., 
i anledning av skrivelse från Nordiska 
rådets svenska delegation med över
lämnande av berättelse för rådets ader- 
tonde session;

nr 1264, av fru Segerstedt Wiberg, 
i anledning av skrivelse från Nordiska 
rådets svenska delegation med över
lämnande av berättelse för rådets ader- 
tonde session; samt

nr 1265, av fru Segerstedt Wiberg 
och herr Tistad, i anledning av skri
velse från Nordiska rådets svenska de
legation med överlämnande av berät
telse för rådets adertonde session.

Justerades protokollsutdrag för den
na dag, varefter kammarens samman
träde avslutades kl. 14.05.

In fidem 
K.-G. Lindelöw

/Solveig Gemert
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Tisdagen den 20 oktober

Kammaren sammanträdde kl. 16.00; 
och dess förhandlingar leddes av herr 
förste vice talmannen.

Upplästes följande till kammaren in
komna ansökning:

Till riksdagens första kammare
Härmed anhåller jag om ledighet 

från riksdagsarbetet den 24—den 31 
oktober samt den 3—den 5 november 
1970 på grund av utländska tjänste
resor.

Stockholm den 19 oktober 1970

Krister Wickman

Den begärda ledigheten beviljades.

Föredrogos och hänvisades 
motionerna nr 1255—1259 till lagut

skott,
motionerna nr 1260 och 1261 till 

statsutskottet,
motionen nr 1262 till lagutskott, 
motionerna nr 1263 och 1264 till 

statsutskottet samt
motionen nr 1265 till jordbruksut

skottet.

Justerades protokollsutdrag för den
na dag, varefter kammarens samman
träde avslutades kl. 16.02.

In fidem 

K.-G. Lindelöw
/Solveig Gemert
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